
Kedves Tagtársak, tisztelt Közgyűlés!

2023 tavaszán a Magyarhoni Földtani Társulat Elnöksége és tagságának jelentős része a jubileumi előadónap és a kap -
cso lódó szatellit rendezvények minél magasabb színvonalú, minél emlékezetesebb megrendezésére készült. Hogyan lehet
egy szerre megmutatni 175 év folytonosságát, a jelen szakmai kihívásait és megfogalmazni a jövőnek szánt legfontosabb
üze neteinket? Vajon belefér-e egy egész napos tudományos rendezvény feszített kereteibe valamennyi szakosztály és terü -
le ti szervezet érdemi bemutatkozása? Kell-e főszponzor, kik legyenek a kiemelt meghívottak, mi legyen az ülés hivatalos
nyel ve, hány kapcsolódó konferenciát, előadóülést és terepi napot tervezzünk? Ilyen és hasonló izgalmas kérdések körül
folyt a rendszeres diskurzus, és ebbe a lelkes tervezésbe rondított bele egy napsütéses pénteken az a telefonhívás, amely az
azó ta mindenki számára ismert banki csalásról értesített. Az a döbbent délután az Elnökség valamennyi tagját visszarán tot -
ta a földre. Hogy eshetett meg? Ki tehette? Hol hibáztunk? Megtörténhet-e újra?

Kellett néhány nap ahhoz, hogy megértsük, a 21. század harmadik évtizedének Európájában egy civil szervezetnek csak
ak kor van esélye a leggyönyörűbb és legmagasztosabb céljait megvalósítania, ha azok a többség számára láthatatlan fun da -
men  tumok, melyek a társaság működését garantálják, professzionális módon és folyamatosan biztosítva vannak. Csak ak -
kor lehetünk igazán sikeresek az alapító atyák által megfogalmazott és 175 éve lényegileg változatlan feladataink megva ló -
sí tásában, ha rendezettek a Társulat működésének jogi, pénzügyi és informatikai keretrendszerének elemei. Az átvilágításra
fel kért szakemberek, informatikusok, jogászok és könyvelők egybehangzó véleménye szerint az alapok lényegében vala -
mennyi szegmense régen elavult, és sürgős megújításra szorul. 

Alapszabályunk, bár még nincs tízéves, a jelenlegi jogi normák szerint rendkívül részletező és több tucatnyi rég meg -
vál toztatott jogszabályi helyre hivatkozik, ami miatt lényegében használhatatlan olyan akut kérdések szabályozására, mint
pél dául az online közgyűlés vagy az online szavazás legitimálása. Az elmúlt év végére a Társulat által felkért társasági jogi
szak értő az Elnökséggel folyamatosan konzultálva elkészítette a kizárólag a lényeges kérdéseket szabályozó, új, modern
szem léletű Alapszabály tervezetét. A következő Választmány legelső feladatai közé fog tartozni ennek megtárgyalása, majd
elfogadása.

Régen elavult számítástechnikai eszközparkunk évek óta komoly gátja volt a szükséges szoftverek frissítésének. Szá -
mos egyéb mellett a Földtani Közlöny szerkesztését ezért nem lehetett a Társulat által biztosított infrastruktúrával megolda -
ni. 2023 jelentős, bár a tagság számára jórészt láthatatlan eredménye volt az informatikai hardver háttér teljes megújítása.
A beszerzett új számítógépek lehetővé teszik az elkövetkező években a másik fontos elmaradás, a honlap teljes megújítását
is. Ez, természetesen, nem kizárólag, sőt nem elsősorban a modern megjelenés, a dizájn kérdése. A Társulat honlapja 2000-
ben született, a kapcsolódó háttér óriási mennyiségű adatot, információt tárol, miközben folyamatosan biztosítania kell a ké -
nyel mes és biztonságos kommunikációt a közel ezerfős tagsággal. Az első, még statikus honlap megújítására először 2008-
ban, majd 2016-ban került sor. Az akkor igen korszerűnek számító, az Intercomp által fejlesztett drupal motor használata
ren geteg új szerkesztési lehetőséget, felhasználóbarát adatfeltöltést és dinamikus információkezelést tett lehetővé. Az eltelt
nyolc évben azonban a cég kivonult a webfejlesztésből, így egyre gyakrabban fordul elő, hogy a honlapunk biztonsági tanú -
sít ványa nem megfelelő, s az egyre nyilvánvalóbb biztonsági rések miatt a komoly információbiztonsággal rendelkező cé -
gek nél és intézményeknél egyáltalán nem megnyitható. Ez, természetesen, sok egyéb probléma mellett az online belépési
nyi latkozatok vagy a konferenciákra történő online jelentkezések rendszerszintű alkalmazásának is akadálya lett. 

A kényelmes és biztonságos adatkezelés és kommunikáció jogos elvárásának a közel tízéves rendszer már nyilván va ló -
an nem tud megfelelni, amint arról több tagtársunk is meggyőződhetett, amikor nem kapta meg a havi körlevelet, nem tudott
valamely rendezvényre regisztrálni, esetleg jelentkezésekor korábbi évek dokumentumait kapta meg összekeverten. 2024
el ső negyedévében megkezdtük a tárgyalásokat egy új, a nemzetközi normákkal kompatibilis weboldalmotoron futó honlap
el készítéséről. Bár szerződésünk a Telekommal rendszeresen megújult, a levelezéshez használt szoftverek elavultsága és a
szol gáltató webmail rendszerének problémái számos levél elakadásához vezettek. Ezt a hibát az új informatikai rendszer
be vezetésével jórészt kiküszöböltük, és levelezésünket folyamatosan állítjuk át gmail-alapúra, aminek az előfizetéses válto -
za ta valamennyi hatályos EU-szabványnak és a GDPR-rendeletnek is megfelel.
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Néhány tagtársunk, így Hartai Éva, Mádai Ferenc, Miklovicz Tamás és Szanyi János munkájának és intenzív európai
sze repvállalásának köszönhetően az elmúlt években a Társulat folyamatosan több EFG-projektben is részvételi lehető ség -
hez jutott. Az együttműködések hozadéka mind szakmai, mind pénzügyi szempontból jelentős. A projektekben végzett
ered ményes munka erősíti a kapcsolatot az MFT és az európai társzervezetek között, aminek eredményeként a 2023-ban
ren dezett jubileumi előadóülést jelenlétével megtisztelte az EFG elnöke, David Govoni, míg 2024-ben a Társulat a Mad rid -
ban az EFG által rendezendő IPG (International Professional Geology) Konferencia társszervezője lesz. Nem mellékes az
sem, hogy az európai projektekből származó bevételek jelentősen hozzájárulnak a stabil gazdálkodásunk hátterének bizto -
sí tásához. Mindazonáltal, mint az a COVID-járvány utáni első projektek zárásakor kiderült, a Társulat könyvvitelét évti ze -
dek óta problémamentesen végző könyvelő szakmailag nem volt felkészülve a hazaiaktól alapvetően eltérő, nemzetközi
pénz ügyi szabályok helyes alkalmazására. Ezért ettől az évtől ezen a területen is változtatni kellett; az Elnökség által felkért
szak értő elvégezte a Társulat teljes pénzügyi átvilágítását, és vállalta a könyvelést a jövőben. Új könyvvizsgálónk, áttekint -
ve az átadáshoz kapott leltárt és iratokat, egyrészt a behajthatatlan kintlévőségek leírását kérte a 2023-as év zárásához, ami -
nek eleget tettünk, másrészt felhívta az Elnökség figyelmét a Társulat birtokában lévő ingatlan éves állagromlása miatti, kö -
te lező értékvesztésére is. Az évek során elmaradt korrekciók miatt ingatlanunk névleges, papír szerinti értéke az OTP által
az Elnökség kérésére elvégzett, előzetes értékbecslés során megállapított reális piaci ár kb. ötödére esett vissza. A javított
összeg a könyvelésben 2024-ben fog látszódni.

És végül néhány szó a bankbiztonság kérdéséről, ami a 2023-as jubileumi év talán legfontosabb, de jórészt háttérben zaj -
ló feladatává a fundamentumok megerősítését és modernizálását tette. A Társulatnál bevezettük a bankbiztonsági protokoll
mind azon elemeit, melyek a jövőben lényegében lehetetlenné teszik a bankszámlánkhoz való illetéktelen hozzáférést. Bár
a részben biometrikus, kettős online azonosítás jelenleg teljes biztonságot jelent, megtanultuk, hogy működő és fejlődni ké -
pes felépítmény kizárólag stabil alapokra építhető. Megértettük, hogy a jövőben a Társulatnak az informatikai, jogi és pénz -
ügyi háttér biztosítását folyamatosan fenntartani képes, professzionális cégekkel és személyekkel szabad csak együtt mű -
köd nie.

Kedves Tagtársak, tisztelt Közgyűlés! Áttekintve az elmúlt évet, éveket, majd előre nézve a következő időszakra, a fen -
ti ek nél sokkal nagyobb örömmel beszéltem volna a Magyarhoni Földtani Társulat szakmai eredményeiről, a geológus kö -
zös ség előtt álló és egyre magasabbra tornyosuló komoly kihívásokról: az ivóvízről, a geotermiáról, a nyersanyagokról, az
ener giáról, a hulladékról és a talajról. Arról, hogy megkötöttük az együttműködést az SZTFH-val, ami biztosítja a keretét
an nak, hogy szakmai véleményünkkel folyamatosan jelen legyünk a fontos ügyeknél. Arról, hogy beléptünk a Geotermia
Klasz terbe, és a FÖCIK-en keresztül az átalakult NKFIH struktúrában is sikeres pályázók vagyunk. A konferenciákról, a
szak mai ülésekről és a terepi napokról, a sok ezer főt megmozgató forgatagokról. Meggyőződésem, hogy fogunk ebben a
kör ben mindezekről még sokat beszélni. Hiszem, hogy a stabilizált, modernizált és biztonságosabbá tett alapokra közösen
to vábbépítendő Magyarhoni Földtani Társulat a korábbiaknál is jobban lesz képes kezelni a mindenkori jelen szakmai ki hí -
vá sait és megfogalmazni a geológia jövőnek szánt legfontosabb üzeneteit.

Jó szerencsét!

M. TÓTH Tivadar
a MFT elnöke


